

أثر طول الدورة التشغيلية على ربحية الشركات الصناعية المساهمة العامة الأردنية

إعداد

هشام عبد المهدي عبدالله المطارنه

إشراف

د. محمد فوزي شبيطه

الملخص

هدفت الدراسة إلى البحث في أثر الدورة التشغيلية على ربحية الشركات الصناعية المساهمة العامة الأردنية. واتبع الباحث في هذه الدراسة أسلوب المنهج الوصفي، وتكونت عينة الدراسة من (26) شركة صناعية مساهمة عامة مدرجة في بورصة عمان، من مجتمع بلغ عدده (63) شركة.

ولغرض تحليل بيانات الدراسة، تم استخدام الحزمة الإحصائية "SPSS"، وتم استخدام النسب المئوية والمتوسطات الحسابية وذلك لتقييم الإجابات التي تم الحصول عليها من مفردات العينة، وتم استخدام معادلة الانحدار البسيط لبيان أثر المتغير المستقل على المتغير التابع.

وقد توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج؛ أهمها: وجود أثر ذو دلالة إحصائية لفترة التخزين على كلاً من العائد على الأصول وحقوق المساهمين في تحسين الأرباح، ووجود أثر ذو دلالة إحصائية لفترة التحصيل على كلاً من العائد على الأصول وحقوق المساهمين في تحسين الأرباح.

وتوصي هذه الدراسة بالتوسع في دراسة أثر الدورة التشغيلية والقيام بتغطية القطاعات المختلفة وتوسيع العينات، لإمكانية تعميم النتائج، والقيام بعمل دراسات مقارنة لهذه الدراسة على فترات زمنية مناسبة للقطاعات والشركات المختلفة، وتحديد سياسات مناسبة للقيام بعملية تحصيل الذمم المدينة، وذلك لضمان تحصيلها خلال أقل فترة ممكنة، وإمكانية استفادة بورصة عمان من نسب الدورة التشغيلية ومكوناتها إذ إن هذه النسب غير مدرجة على الموقع الإلكتروني للبورصة، بالإضافة إلى تطوير وتحسين نظام المخازن في القطاعات المختلفة، وذلك لدعم الرقابة على المخزون وتسريع إنسيابه وعدم تعريضه للمخاطر المختلفة.

The Impact of the Length of Operating Cycle on the Profitability of Jordanian Industrial Listed Companies

Prepared by:

Hisham Abdul Muhdi Almatarneh

Supervised by:

Dr. Mohammed Fawzi Shubita

Abstract

The study aimed to investigate the impact of the length operational cycle on the profitability of Jordanian industrial listed companies. The researcher employed the descriptive approach method. The sample consisted of (26) industrial companies listed on the Amman Stock Exchange for a society of (63) companies.

In order to analyze the collected data, the statistical package for social sciences "SPSS" was used. The percentages and arithmetic averages were used to evaluate the answers obtained from the sample vocabulary. Simple regression equation was used to show the effect of the independent variable on the dependent variable.

The study results were as follows: the existence of a statistical significant effect of the period of storage on both return on assets and shareholders 'equity in improving profits. There is statistical significant effect of the collection period on both return on assets and equity to improve profits.

The study recommends the following conducting more studies on the impact of the operational cycle to cover different sectors and expanding samples. Conducting comparative studies at appropriate time periods for different sectors and companies,

and identifying appropriate policies to carry out the collection of receivables as well as the development and improvement of the warehouse system in the various sectors in order to support the control of the stock and accelerate' the flow, not to expose it to different risks. Utilizing Amman Stock Exchange ratios of the operational cycle and its components as these percentages are not listed on the website of the stock exchange.